

Neighbourhood Watch Bulletin – December 15, 2014

This bulletin is prepared by the Wellington Community Police Centre (1064 Wellington St., 613-236-1222 ext. 5870) for distribution to area residents to promote safety and security in our neighbourhoods. Please distribute it to anyone who might be interested. Any questions or information concerning safety or security issues in your neighbourhood may be forwarded to wellingtoncpc@gmail.com.

Le français suit

- 1. Enforcement project targets pawn shops**
- 2. Distracted driving safety blitz**
- 3. New elder/vulnerable adult abuse line**
- 4. Winter driving**

1. Enforcement project targets pawn shops

On December 11, 2014, the Ottawa Police Service did an enforcement project targeting illegal activity at local pawn shops/second hand stores.

The Break & Enter Units and Neighbourhood Officers from all three OPS divisions as well as City of Ottawa By-law officers visited 14 pawn shops throughout the City.

The enforcement initiative stemmed from business and resident concerns that stolen property was being sold to pawn/second hand goods shops. The project was conducted to ensure that pawn/second hand good shops were complying with current provincial and By-law rules.

As a result, 48 summonses were issued against a total of 14 businesses and several stolen items were recovered, valued at \$4000.00. The offences include charges in relation to proper record maintenance, storage of goods, proper signage, failure to comply with police inspection, and unlawful sale of tobacco products, per City of Ottawa By-laws and the *Pawnbrokers Act*.

2. Distracted driving safety blitz

As part of the *Leave the Phone Alone* distracted driving campaign, Ottawa Police will be conducting a distracted driving safety blitz December 15 to 19.

In 2013, 40% of collisions in Ottawa involved distracted driving. If statistics continue at the present rate, distracted driving will be the number one cause of injuries and fatalities on our roadways, surpassing impaired driving, by 2016.

“Police want to remind drivers that texting or talking while driving is both dangerous and illegal,” said Ottawa Police Sgt. Mark Gaten of the Traffic Escort Section. “Driving requires one’s full attention at all times, even when stopped at traffic lights. Even an instant of distraction can result in a collision.”

Distracted driving collisions are on the rise and are a concern for all road users. Between 2009 and 2013, there were 23,283 collisions resulting in 6,463 injuries and 18 fatalities in Ottawa.

One of the goals of the *Leave the Phone Alone* campaign is to change behaviour around cell phone use while driving.

To demonstrate the severity of the problem, Ottawa Police recently conducted a four day city-wide traffic enforcement blitz targeting cell phone use by drivers. Between November 18 and 21, a total of 486 Provincial Offence Notices were issued and 261 of these were related to cell phone use by drivers.

The Highway Traffic Act offence Drive – Hand Held Communication Device carries a total fine of \$280.00.

“We can hand out fines, but police want drivers to realize they are putting themselves and everyone else at risk when they use their phones while driving,” said Sgt. Gaten. “No text is worth your life or that of others. Leave the phone alone.”

Everyone has a role to play in preventing texting or talking while driving.

- Drivers can simply put the phone away while driving;
- Passengers can remind drivers to focus on their driving if they reach for the phone;
- Children can remind parents not to drive distracted;
- Phone users can first ensure that the person they are calling or texting isn’t driving. If they are, tell them to wait until they can safely talk or text.

You can take the pledge not to text and drive at <https://leavethephonealone.ca/pledge.php>

3. New elder/vulnerable adult abuse line

The Ottawa Police Service [Elder Abuse Unit](#), in partnership with the [Victim Crisis Unit](#), is launching a new consultation phone line for members of the public who have questions/concerns pertaining to elder or vulnerable adult abuse.

Effective today, the new consultation phone line will allow for more efficient and effective processing of requests and referrals. You can contact a member of our team at [613-236-1222](tel:613-236-1222), extension 2400.

“In recent years, we have seen an increase in the number of family or public inquiries regarding an elder or a vulnerable adult who may be the victim of physical or emotional abuse,” said Staff Sergeant Stephanie Burns, Criminal Investigations Directorate. “This consultation line will provide a tool to address their questions; and it may shed light into a potential abuse situation.”

Please note that emergencies or crimes in progress need to be reported by dialing 9-1-1.

4. Winter driving

With snow in the forecast, motorists and pedestrians should be prepared to adjust their driving to less ideal road conditions.

Keep yourself and other commuters safe:

- Avoid unnecessary travel
- Allow yourself extra time to get to your destination
- Make sure you can see and that you can be seen by other road users
- Dress appropriately for the weather
- Clear your vehicle of all snow before driving
- Slow down. Posted speed limits reflect ideal conditions, not wet or snowy conditions.
- • Keep a safe distance between you and the vehicle in front of you. On slippery road surfaces, double the two-second rule.
- • Ensure your vehicle is well maintained and winter ready. In particular, that your windshield washer fluid is full and wipers are functioning.

For more winter driving safety tips, go to ottawapolice.ca.

- 1. Opération d'application de la loi cible des commerces de prêt**
- 2. Campagne-éclair à l'égard de lutte contre la conduite inattentive**
- 3. Lancement d'une nouvelle ligne dédiée aux mauvais traitements infligés aux aînés ou autres adultes vulnérables**
- 4. La conduite en hiver**

1. Opération d'application de la loi cible des commerces de prêt

Le jeudi 11 décembre 2014, le Service de police d'Ottawa mena une opération d'application de la loi ciblant des activités illégales dans des commerces de prêt sur gage et boutiques d'occasion locaux.

Les Unités des introductions par effraction, des agents de quartiers des trois divisions du SPO, ainsi que des agents des Services des règlements municipaux, firent la visite de quatorze commerces de prêt sur gages à travers la ville.

L'initiative d'application de la loi fait suite aux inquiétudes d'entreprises et de résidents concernant la possibilité que des biens volés soient vendus à des commerces de prêt sur gages et d'articles d'occasion. L'opération fut menée pour s'assurer que les boutiques de prêt sur gages et d'occasion respectent les lois et règlements provinciaux et municipaux en vigueur.

En conséquence, quarante-huit sommations furent délivrées à l'endroit de quatorze commerces et plusieurs articles volés, d'une valeur estimée à 4000\$, furent récupérés. Les infractions relevées touchent notamment latenu de dossiers appropriée, l'entrepasage des biens, l'affichage adéquat, le défaut de se conformer à une inspection par la police, et la vente illégale de produits du tabac, en vertu des règlements de la Ville d'Ottawa et de la *Loi sur le prêt sur gages*.

2. Campagne-éclair à l'égard de lutte contre la conduite inattentive

Dans le cadre de la campagne de lutte contre la conduite inattentive *Laisse faire le cellulaire*, la Police d'Ottawa mènera une campagne-éclair à cet effet, du 15 au 19 décembre.

En 2013 à Ottawa, la conduite inattentive fut à l'origine de 40% des collisions routières. Si la tendance se maintient, la conduite inattentive deviendra d'ici 2016 la cause numéro

un de blessures et de mortalités sur nos routes, dépassant la conduite avec facultés affaiblies.

« La police tient à rappeler aux automobilistes que rédiger des textos ou parler en conduisant est à la fois dangereux et illégal, » dit le sergent Mark Gatien de la Section d'escorte de la Police d'Ottawa. « La conduite requiert une pleine attention en tout temps, même si l'on est arrêté aux feux de circulation. Un simple moment d'inattention peut entraîner une collision. »

Les collisions liées à la conduite inattentive sont en hausse, et représentent une préoccupation pour tous les usagers de la route. Entre 2009 et 2013, notre ville a connu 23 283 collisions, donnant lieu à 6463 blessures et 18 pertes de vie.

La campagne *Laisse faire le cellulaire* vise notamment à changer le comportement des conducteurs relativement au cellulaire.

Pour démontrer la gravité du problème, la Police d'Ottawa mena récemment, pendant quatre jours, une campagne d'application des règlements à l'échelle de la ville et ciblant l'utilisation du cellulaire au volant. Du 18 au 21 novembre, 486 avis d'infractions provinciales furent délivrés, dont 261 liés à l'utilisation du téléphone cellulaire par les conducteurs.

L'infraction au Code de la route liée à la Conduite en utilisant un appareil portatif de télécommunications sans fil prévoit une amende totalisant 280\$.

« Nous pouvons délivrer des contraventions, mais la police préfère que les conducteurs réalisent d'eux-mêmes qu'il courent des risques et en imposent aux autres lorsqu'ils utilisent leur cellulaire au volant, » dit le sergent Gatien. « Aucun texto ne vaut votre vie ou celle d'autrui. Laissez faire le cellulaire. »

Chacun à son rôle à jouer pour empêcher l'utilisation du cellulaire au volant.

- Les conducteurs peuvent simplement ranger leur téléphone lorsqu'ils sont au volant;
- Les passagers peuvent rappeler au conducteur de se concentrer sur la route s'il prend son téléphone;
- Les enfants peuvent rappeler à leurs parents porter attention en conduisant;
- Les utilisateurs de cellulaire peuvent, lorsqu'ils appellent quelqu'un ou lui envoient un message, veiller à ce qu'il ne soit pas au volant. S'il l'est, qu'il rappelle plus tard.

Vous pouvez faire la promesse de ne pas écrire de textos en conduisant. Pour ce faire, visitez le laissefairelecellulaire.ca

3. Lancement d'une nouvelle ligne dédiée aux mauvais traitements infligés aux aînés ou autres adultes vulnérables

L'[Unité contre la violence à l'égard des aînés](#) du Service de police d'Ottawa, en collaboration avec son [Unité d'aide aux victimes en situation d'urgence](#), lancent une nouvelle ligne de consultation à l'intention des membres du public qui ont des questions ou des inquiétudes concernant les mauvais traitements infligés aux aînés ou autres adultes vulnérables.

À compter d'aujourd'hui, la nouvelle ligne de consultation téléphonique permettra un traitement plus efficace et efficient des demandes et de l'aiguillage. Vous pouvez rejoindre un membre de notre équipe en composant le 613-236-1222, poste 2400.

« Ces dernières années, on a observé une hausse du nombre de questions venant de familles ou du public concernant un aîné ou un adulte vulnérable possiblement victime de violence physique ou psychologique, » dit le sergent d'état-major Stephanie Burns, de la Direction des enquêtes criminelles. « Cette ligne de consultation sera un outil permettant d'aborder ces questions, et pouvant faire la lumière sur des cas de maltraitance possibles. »

Prière de noter que les urgences et les crimes en cours doivent être signalés en composant le 9-1-1.

4. La conduite en hiver

Comme la météo annonce de la neige, automobilistes et piétons devraient être prêts à s'ajuster pour composer avec des conditions routières moins propices.

Veillez à votre sûreté ainsi qu'à celle des autres navetteurs:

- Évitez les déplacements inutiles
- Accordez-vous plus de temps pour arriver à destination
- Assurez-vous de bien voir et d'être bien vu par les autres utilisateurs de la route
- Habillez-vous convenablement pour le temps qu'il fait
- Déneiger complètement votre véhicule avant de conduire
- Ralentissez. Les limites de vitesses affichées correspondent aux conditions idéales, et non à une chaussée mouillée ou enneigée.

- Maintenez une distance sécuritaire entre votre véhicule et celui qui le précède. Sur les surfaces routières glissantes, doublez la règle des deux secondes.
- Veillez à ce que votre véhicule soit bien entretenu et prêt pour l'hiver. Assurez-vous particulièrement d'une bonne provision de liquide lave-glace et du bon fonctionnement de vos essuie-glaces.

Pour d'autres conseils en matière de conduite hivernale, visitez le ottawapolice.ca.

Key Ottawa Police Service numbers:

- * Life threatening emergency assistance or to report a crime in progress .. **911**
- * Other emergency **613-230-6211**
- * Non-emergencies and general inquiries **613-236-1222**
- * To have the police attend your location **613-236-1222**
ext. 7500
- * To make a police report **613-236-1222**
ext. 7300

OPS and By-Law services base their work on call statistics. The more calls that you make, the more neighbourhood services we receive. There are three steps to making the call:

a) Deciding which number to phone.

If you have an emergency or see a crime in progress, call 9-1-1. If your car was broken into or you need police to attend another non-urgent situation, please call the “other emergencies” number (613-230-6211). To report an incident after it occurred without police attending the scene, please call 613-236-1222 – ext. 7300. You can reach by-law services at 3-1-1.

b) Getting a report number.

When the dispatcher answers, it is a good idea to ask for a report number immediately. We’ve found that dispatchers sometimes hang up before we get to ask for a number or we forget. Asking for a report number right away solves these problems.

c) Share your report number and incident.

Please e-mail your report numbers and a brief description of the incident to your Block Captain (if you have one), or directly to us.

Importance of Reporting Prostitution and Problem Addresses

Neighbourhood Watch members can support the police by writing down and phoning in important information such as: vehicle descriptions and license plate numbers (specify Ontario or Quebec) of anyone soliciting prostitutes, descriptions of drug dealers and addresses of crack houses.

Graffiti

If you spot graffiti, call 3-1-1. Graffiti kits are available from your city councillor.